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1. OBEC, OBECNÍ ÚŘAD A ZASTUPITELSTVO 

Vesnice vyrostla na ideální trase Přelouč – Bohdaneč a těžila z výhodné pozice na tranzitní 

spojnici mezi těmito městečky. Možnosti přepravy výrazně rozšířilo vybudování a zprovoznění 

železnice mezi Prahou a Pardubicemi v polovině 19. století, což byla velká událost. Severněji 

položený silniční koridor Praha – Hradec Králové byl dokončen a zprovozněn až v roce 2006 

(dálnice D11 vychází z plánů z roku 1939 a je budována již od sedmdesátých let). Labe 

využívali lidé k přepravním účelům od nepaměti, práce na novodobém splavnění koryta 

probíhaly s přestávkami od počátku 20. století až do sedmdesátých let. Splavnění posledního 

úseku mezi Přeloučí a Chvaleticemi se stalo prioritou rozvoje vodních cest a spory se vedou o 

stavební úpravy související se splavněním 2 km vodní cesty k přeloučskému zdymadlu.    

 

a. Veřejná zasedání, porady, složení zastupitelstva obce a účast na veřejných 

zasedáních 

Během roku nedošlo ke změnám ve složení obecního zastupitelstva (viz tabulka níže) a 

zastupitelstvo zasedalo na jednáních a zasedáních v původním zvoleném složení. Alespoň 

s týdenním předstihem bylo řádně postupně zveřejněno konání celkem sedmi veřejných 

zasedání během roku v restauraci v autokempu i Na Cikánce, a to na úřední desce obce a 

obecního úřadu včetně internetové úřední desky. Jednání byla nahrávána na diktafon a nahrávky 

následně uloženy na obecním úřadě. Uskutečnila se všechna zasedání (sešel se vždy dostatečný 

počet zastupitelů), první 13. 2., druhé 10. 4., třetí 30. 5., následující 11. 9., 8. 10., 19. 11. a 

poslední 13. 2.  

 

Zastupitel Pozice, funkce Absence na zasedání 

(celkem zasedání) 

Pavel Jirava Starosta 0 (7) 

Petr Morávek Místostarosta 0 (7) 

Pavel Erban Finanční výbor 2 (7) 

Gabriela Fialková Rozvojový a investiční 

výbor 

2 (7) 

Petr Jirák Kontrolní výbor 0 (7) 

Pavel Krpata Majetkový a právní výbor 1 (7) 

Jiří Kubát Sportovní a tělovýchovný 

výbor 

1 (7) 

Vladimír Šanda Dopravní a bezpečnostní 

výbor 

1 (7) 

Marie Štarmanová Výbor pro sociální věci a 

zdravotnictví 

4,5 (7) 
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2. HOSPODAŘENÍ OBCE 

a. Hospodaření 2018 

Ke konci května byli občané seznámeni s výsledky hospodaření a se závěrečným účtem obce. 

Klíčové je, že pověření kontroloři Krajského úřadu pro Pardubický kraj neshledali chyby a 

nedostatky. Obec získala v roce 2018 na příjmech 20 284 723 Kč (Daňové příjmy činily 

14 359 638 Kč, nedaňové 1 390 344 Kč, kapitálové 1 722 479 Kč a přijaté transfery dosáhly 

2 812 262 Kč). Celkové výdaje se vyšplhaly na 14 452 094 Kč (Běžné výdaje dosáhly sumy 

12 450 594 Kč a ty kapitálové 2 001 499 Kč). Rozdíl kladných a záporných hodnot činil 

5 832 630 Kč (Na splátky přijatých půjček padlo 505 152 Kč a rozdíl mezi stavem krátkodobých 

prostředků na bankovních účtech mezi počátkem a koncem výkazního období byl – 5 327 478 

Kč). Dlouhodobý hmotný majetek, stavby, byl oceněn 88 802 079 Kč (tzv. odpisy činily 

4 243 660 Kč), pozemky byly oceněny 2 767 706 Kč (nedokončený dlouhodobý hmotný 

majetek činil 11 195 093 Kč).  

Rovněž bylo schváleno hospodaření a účetní závěrky příspěvkových organizací obce, mateřské 

a základní školy. U mateřské školy hospodářský výsledek činil 18 743 Kč a z toho bylo 8 743 

Kč převedeno do rezervního fondu a zbytek do fondu odměn. U základní školy to bylo 120 153 

Kč a tato suma byla převedena do fondu rezervního. Pro tyto peníze se ve vhodný okamžik 

najde vždy ideální uplatnění, například 11. 9. obecní zastupitelstvo rozhodlo o přesunu 50 000 

Kč z rezervního fondu Základní školy do investičního fondu – byl pořízen kuchyňský robot. 

b. Hospodaření 2019 

Hospodaření obce bylo během roku upraveno dle 9 rozpočtových opatření (deváté schváleno 

v lednu 2020). Pravidelně se konaly krajské kontroly hospodaření obce. Jedním z hlavních 

úkolů pro rok 2019 bylo připravit rozpočet na rok 2020. Byly přijaty hned tři nové obecně 

závazné vyhlášky, které nějakým způsobem ovlivňují hospodaření obce. Náklady za svoz 

komunálního odpadu se během roku 2018 vyšplhaly na 899 223 Kč, dle této sumy byla sazba 

vyhláškou stanovena na 500 Kč / osoba. Sazba za uložení tuny odpadu na skládku nejen u 

Chvaletic se bude v následujících letech výrazně zvyšovat v důsledku snah o úplné ukončení 

skládkovacího procesu v ČR, nejen obec Břehy proto bude zavádět inovace. Vzhledem 

k velikosti obce vzniká i větší množství velkoobjemového odpadu, například na počátku jara 

bylo od budovy technických služeb odvezeno nashromážděných 12,5 tun tohoto odpadu a dále 

přes tunu nebezpečného a ostatního odpadu. Pro tyto položky pochopitelně platí jiné sazby. 
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Druhá vyhláška stanovila poplatek ze psů na 100 Kč a třetí vyhláška se týká poplatků za užívání 

veřejného prostranství (umístění reklamního zařízení – 20 Kč / den, vyhrazení trvalého 

parkovacího místa na 1 měsíc – 100 Kč / den, umístění prodejního zařízení – 50 Kč / den). 

Rovněž se řešilo nájemné vnitřních prostor. Čp. 11 před rekonstrukcí byl od ukončení poslední 

nájemní smlouvy pronajímán sporadicky, sál byl pronajat místnímu panu Mrázkovi na zkoušky 

hudební skupiny, bývalý obchod si pronajala paní Valášková a dlouhodobé pronajmutí 

nebytových prostor za 3 000 Kč / den + energie se nepodařilo během roku uzavřít.  

c. Schválený návrh rozpočtu na rok 2020 

Na příjmech by měla obec získat 18 270 000 Kč, výdaje by měly dosáhnout 17 765 000 Kč. Na 

splátky úvěru by mělo přijít 505 000 Kč. Příjmy = výdaje. Z jednotlivých návrhů na výdaje 

vyplývají investice na toto období. 

 

Příjmy rozpočtu (2020) Částka (Kč)  

Daň z příjmů fyzických a 

právnických osob, DPH, daň 

z nemovitých věcí 

16 066 000 

Poplatky (popelnice, psi, správní 

poplatky, daň z hazardních her 

…) 

615 000 

Neinvestiční přijaté transfery  233 500 

Nedaňové příjmy (nájemné bytů a 

nebytových prostor, činnost 

místní správy …) 

1 325 500 

Kapitálové příjmy 30 000 

Příjmy celkem 18 270 000 
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Výdaje rozpočtu (2020) Částka (Kč) 

Obchod (nákup materiálu, 

ostatních služeb a další) 

10 000 

Silnice a pozemní komunikace 

(zimní údržba, opravy, chodníky 

(Nerudova 618, V Zákoutí 439 

…) 

 1 187 000 

Odvádění a čištění odpadních vod 

(výdaje spojené s ČOV) 

40 000 

Předškolní zařízení  600 000 

 Základní škola  700 000 

Knihovnické činnosti 4 000 

Na pokračující 

rekonstrukci objektu jako 

budoucí knihovny: 1 161 

000 

Kulturní záležitosti (služby, 

věcné dary, kronika …) 

150 000 

Rozhlas (převážně opravy 

veřejného rozhlasu) 

15 000 

140 000 na rozšíření 

rozhlasu do „hluchých“ 

lokalit (viz Areál bývalé 

pily v této kronice) 

Sportovní zařízení v majetku 

obce (drobný majetek, materiál, 

služby) 

100 000 

Opravy tenisových kurtů 

(bez dotace): 400 000 
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Ostatní tělovýchovná, zájmová 

činnost a rekreace 

150 000 

Bytové hospodářství (opravy, 

voda, energie, služby) 

263 000 

Nebytové hospodářství (opravy, 

energie) 

15 000 

Veřejné osvětlení 450 000 

Komunální služby a územní 

rozvoj (výdaje na hrubé mzdy, 

sociální a zdravotní pojištění 

zaměstnancům přes Úřad práce, 

energie, opravy …) 

1 131 000 

Investice do majetku 

(většinou budovy, např. 

plánuje se rekonstrukce 

komplexu hostince Na 

Křižovatce): 500 000 

Nákup pozemků 

(Zemědělské družstvo, 

Výrov): 150 000 

Sběr a svoz komunálních odpadů  1 050 000 

Sběr a svoz nebezpečných 

odpadů 

30 000 

Sběr a svoz objemných a jiných 

odpadů (poplatky za odvoz 

objemných a jiných odpadů) 

60 000 

Péče o vzhled obce a veřejnou 

zeleň (úpravy zeleně, vzhled 

obce) 

100 000 
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Pečovatelská služba (příspěvky za 

odpečované dny (Domovu 

důchodců)) 

10 000 

Podpora krizového řízení (rezerva 

na krizové situace) 

100 000 

Bezpečnost a veřejný pořádek 

(příspěvek městu Přelouč za 

městskou policii) 

100 000 

Požární ochrana – dobrovolná 

část (výdaje na SDH Břehy) 

300 000 

 Zastupitelstvo obce (odměny 

zastupitelů + sociální a zdravotní 

pojištění)  

1 690 000 

Činnost místní správy (mzdy 

zaměstnanců, dohody o provedení 

práce a o pracovní činnosti, 

pojištění (zdravotní, sociální …), 

nákup služeb, aj. 

3 343 500 

Pojištění funkčně 

nespecifikované (pojistky 

majetku obce a vozidel) 

60 000 

Nespecifikované rezervy (rezerva 

na nepředpokládatelné výdaje) 

3 443 300 

Obecné příjmy a výdaje 

z finančních operací (výdaje za 

úroky a poplatky bankám za 

vedení účtu) 

32 000 

Ostatní finanční operace (daň 

z příjmů právnické osoby za 

265 000 
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obec, daně z nemovitostí za 

pozemky mimo katastr) 

Vratka volby (finanční 

vypořádání z posledních období) 

200 

Výdaje celkem 17 765 000 

+ Splátky úvěru Komerční bance 505 000 

Výdaje celkem 18 270 000 

 

3. OBECNÍ ZÁLEŽITOSTI 

a. Autokemp a rybník Buňkov, silnice Břehy–Semín 

Rekreační oblast má výhodnou polohu a spousta návštěvníků bezbariérový kemp využívá i na 

přespání při dalekých cestách. V květnu navštívil autokemp radní Pardubického kraje pro 

cestovní ruch, sport a volnočasové aktivity René Živný a to v doprovodu s jednatelkou tamního 

zařízení Lucií Jelínkovou, starostou obce Pavlem Jiravou a místostarostou Petrem Morávkem. 

Jednali o dalším rozvoji tohoto zařízení, byla nabídnuta možnost získat individuální dotaci na 

podporu rozvoje turismu z programu Podpora v oblasti cestovního ruchu. Vedla se rozprava o 

opravě asfaltových tenisových kurtů i o případném spojení těchto kurtů s basketbalovým 

hřištěm. Na opravu asfaltových kurtů se následně skutečně podařilo získat z fondů 

Obrázek 2: Radní Pardubického kraje Živný diskutuje s čelními 
představiteli obce a restaurace autokempu na hřišti 
(www.pardubickykraj.cz, 27. 7. 2019) 

Obrázek 1: Starosta, místostarosta, vedoucí restaurace autokempu 
s radním Pardubického kraje v kempu (www.pardubickykraj.cz, 27. 7. 
2019) 
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Pardubického kraje dotaci ve výši 300 000 Kč s tím, že spoluúčast obce bude ve výši 311 000 

Kč. V uplynulých letech krajský úřad pomohl s vybudováním bezbariérového sjezdu do vody 

a zakoupením vozíků MLOK zajišťující přístup až do rybníka. Rovněž byla podána žádost o 

dotaci (částečnou) na vybudované (bezbariérové) chodníky o celkové ploše 240 m2 v areálu u 

recepce, u prodejního stánku a u sociálních zařízení sever. I do prodejního stánku společnost 

autokempu investovala, do vnějšího opláštění včetně střechy, do elektroinstalace a rozvodů. 

Další větší investice se týkala samotné restaurace, byla renovována část kuchyně nejen 

z důvodu kontrol Krajské hygienické správy, zařízení procházelo s výtkami. Investováno bylo 

do vybavení z nerezu, celková suma se přiblížila k 300 000 Kč.     

 

Kemp je k dispozici i mimo sezónu a lidé jej vyhledávají k různým aktivitám. Apartmány jsou 

na dlouhou dobu vyprodané, hovořilo se o případném novém bezbariérovém objektu. V roce 

2018 navštívilo kemp na 9 tisíc turistů, sportovců aj. Například školáci využívají zařízení i 

k adaptivním kurzům jako v případě žáků primy přeloučského gymnázia, kteří 3.–4. září 2019 

zde absolvovali krom kurzu i šerpování pod širým nebem. Stojí za připomenutí, že kemp se 

umístil v roce 2018 na třetím místě v Pardubickém kraji v rámci populární ankety „Kemp roku“, 

kterou každoročně pořádá portál www.dokempu.cz. Hlasování se každoročně účastní více jak 

10 000 lidí, subjektivní hodnocení na základě sedmi kritérií probíhá pomocí hlasování během 

letních dovolených (od června do konce srpna), kdy návštěvníci kempů mohou hodnotit kvalitu 

služeb, vybavení ... Na prvních dvou pozicích pro zajímavost stanuly autokemp Pod Černým 

lesem Žamberk a rovněž autokemp Seč Pláž. I na jiných portálech je autokemp hodnocen 

v porovnání s konkurencí v drtivé většině kladně, v rekreační oblasti Pardubicko se nachází cca 

80 kempů, v kategoriích: ceny, personál, prostředí, služby, sociální zařízení, zábava, ekologické 

chování, celkový dojem, získává autokemp Břehy zpravidla vysoké hodnocení. Například 

v areálu kempu se nachází restaurace s kapacitou až 70 míst a venkovní zahrádkou, a nabízí 

stravování a občerstvení dle potřeb případně i v odděleném salonku s kapacitou cca 20 míst. Za 

rok 2018 vykázala společnost zisk ve výši 207 038 Kč. 

http://www.dokempu.cz/
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Letos ovšem návštěvníky nepotěšil opět vypuštěný rybník, což se projevilo v nižší návštěvnosti 

až o desítky procent, před koncem roku se hovořilo o menší obsazenosti v kempu o více jak 

50%. To se projevilo na nižších tržbách, které byly téměř poloviční než v uplynulých letech. 

Pro zajímavost nájemné odváděné obci za restauraci v autokempu mělo činit 158 400 Kč / rok 

a bylo sníženo z uvedených důvodů o 30 000 Kč. Rovněž opětovná nákaza KHV poškodila 

dobré jméno autokempu s restaurací i Břehů, jelikož četné negativní zprávy v masmédiích 

vyvolaly v potencionálních návštěvnících předsudky. Jak je zkráceně uvedeno mimo jiné 

v dopise, který zaslal starosta Břehů jménem zastupitelstva organizaci Český rybářský svaz, 

místní organizace v Přelouči. I přes uvedené si obec vybrali občané k pořádání i premiérových 

akcí (viz 5. kapitola, v podskupině červen). 

Tentokrát se nákaza objevila ve vícero nádržích, rybáři proto museli zlikvidovat desítky tun 

kaprů. Usmrceny byly tak ryby z rybníků Moře, Chobot-Mlynářský rybník, Černovka, Švihov 

a Buňkov. Rybáři začali netradičně s výlovem 19. července v brzkých ranních hodinách a do 

kafilérie museli odvést desítky tun ryb. Nepodařilo se obci prosadit odsunutí vypuštění rybníku 

a výlovu na podzim. Jako řešení bylo opět předepsáno vápnění ploch rybníků, ale tentokrát se 

nevyužila letecká přeprava, měli se o to postarat sami rybáři. Plocha se vyvápnila do dvaceti 

metrů od břehu (necelých 20 tun vápna) a dno se následně ponechalo ladem – tzv. vyletnit a 

vyzimnit. Rybník byl tedy netradičně dlouhodobě bez vody. To zamixovalo s místní flórou a i 

Obrázek 3: V rámci jednání s představitelem úřadu Pardubického kraje se řešila i rekonstrukce kurtů a basketbalového 
hřiště, stanovena byla na rok 2020 (https://www.google.com/maps, staženo 29. 12. 2019) 
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s hladinou vody ve studních. Otázkou zůstává, jaké ryby se v budoucnu vysadí? Jsou 

navrhovány ryby odolné nákaze KHV.  

René Živný nenavštívil 

Břehy pouze v souvislosti 

s autokempem, ale i při 

příležitosti zprovoznění 

části opravené silnice 

III/3229 od křižovatky ze 

Břehů směrem do Semína 

(komunikace byla uzavřena 

od 19. srpna až do počátku 

října). Silnice se musela 

kompletně vyfrézovat a 

podkladní vrstvy srovnat a 

zpevnit, z dlouhodobého 

hlediska vysloužilá (dlouholetá) komunikace již nevyhovovala. A vyznačovala se propadlými 

krajnicemi – vozovka byla do oblouku. Kromě obnovy asfaltových vrstev a dostředných sklonů 

s případnou sanací krajnic, opravou čel a římsy propustku se manipulovalo s dopravním 

značením. Při slavnostním otevření asistoval starostovi Břehů Pavlu Jiravovi a Semína 

Jaroslavu Trubačovi právě tento radní Pardubického kraje, jelikož to je jedna z přístupových 

tras do lokality UNESCO v Kladrubech nad Labem. Zbylá část blíže k Semínu se bude 

opravovat ve druhé etapě, podél této silnici by měla vyrůst i cyklostezka.  

  

             b. Infostánek a obecní knihovna 

Před obecním úřadem, tam, kde stávala telefonní budka, byla zřízena informační budka. Kabina 

je vybavena osvětlením s pohybovým senzorem. A provozním řádem. Klíčovým zařízením je 

elektronická informační jednotka zobrazující webové stránky obce a elektronickou úřední 

desku. Zařízení je tak dobré např. při výpadku internetových služeb občanům nebo při krácení 

chvíle v rámci čekání na hromadnou dopravu. Nad ním vznikl úložný prostor pro knihy 

s možností příspěvku od obyvatel. 

Obrázek 4: Stav prací na komunikaci Břehy – Semín k 25. 8. (autor) 
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Opravy zdí včetně zateplení a střecha obecní knihovny si vyžádaly v první etapě náklady více 

jak 550 000 Kč; vícenáklady vznikly dodávkou a montáží 9 oken a 6 vikýřů v kombinaci 3+3 

na každou stranu sedlové střechy, demontáží komínů, bouracími pracemi a odvozem suti, a 

vyžádaly si necelý čtvrt miliónu korun. Dále probíhaly práce v interiéru a knihovna nebyla ještě 

zprovozněna. Obec uzavřela smlouvu na zateplení podkroví pomocí aplikace stříkané pěnové 

izolace s firmou Pěnová izolace.cz (Středisko Pěnová izolace) se sídlem v Polici nad Metují 

(která realizovala zakázky v Přelouči, ale například i v Praze a Liberci). 1 m2 při tloušťce 20 cm 

vyšel na 432 Kč bez DPH. Pod nosné stropy budovy byly namontovány nenosné 

sádrokartonové konstrukce. Rovněž přišla na řadu jedna z nejnáročnějších a 

nejkomplikovanějších akcí během stavby a plánování – elektroinstalace. Byla osazena 

pojistková skříň, roztaženy elektrické kabely a rozmístěny zásuvky. Realizaci měl na starosti 

pan Blažej z přeloučské firmy Elektroinstalace, která provádí elektroinstalace i v panelákové 

zástavbě, zakázka vyšla na 171 368 Kč bez DPH. Řešily se i odpady a vytápění objektu. 

  

 

c. Mlýn 

Obrázek 6: Stav obecní knihovny na počátku roku 2020 (autor) 

Obrázek 5: Obecní infostánek před obecním úřadem čp. 8 
(autor) 



16 
 

Budovu mlýna 

oproti dřívější 

stanové střeše kryje 

plochá oplechovaná 

střecha. Letos přišly 

na řadu opravy i této 

části. Tedy kontrola 

poškozených částí, 

do kterých začalo 

nebo by mohlo začít 

zatékat, a jejich 

výměna 

(zkorodovaných 

klempířských 

prvků) s následným 

komplexním nátěrem, instalací žlabů a svodů a související tesařské práce. Pod ochrannou 

krytinu nižší západní snížené části budovy i zatékalo. Zakázka zahrnovala i zednické práce na 

zadní obvodové stěně, stabilizovalo se drolení zdiva na severozápadním rohu budovy. Zájmová 

plocha včetně soklů zahrnovala celkem 430 m2 a byla přijata nabídka od firmy specializující se 

na výškové práce p. Plívy v ceně 236 950 Kč bez DPH. V interiérech se obkládalo schodiště, 

práce se ale protáhly. Realizace obložení schodiště včetně materiálu si vyžádaly nad 90 000 Kč. 

 

d. Členství v Sdružení místních samospráv 

Břehy přistoupily na základě posvěcení na veřejném zasedání do nevládní apolitické organizace 

Sdružení místních samospráv ČR (SMSČR), (webové stránky www.smscr.cz), které úzce 

spolupracuje s organizací Svaz měst a obcí ČR. Instituce hájí zájmy měst a obcí napříč ČR, 

organizace se například v tomto roce shodly na tom, že od 1. 1. 2020 je potřeba spustit reformu 

financování regionálního školství; a že stát nemá omezovat pravomoci obcí jakožto zřizovatelů 

školských zařízení. Dalším společným počinem je rekodifikace stavebního práva. Rovněž lze 

zmínit prosazování spravedlivého dělení daňových výnosů mezi města a obce v ČR. 

e. Areál bývalé pily, grunty 

Obrázek 7: Stav budovy mlýna na počátku roku 2020, patrná je stabilizace zdiva na rohu 
objektu a nový svod (autor) 
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Rozlehlé pozemky 

v areálu bývalé pily jsou 

již z části zastavěny 

novými domy, jiné 

pozemky začaly být 

připravovány k výstavbě a 

byla budována 

infrastruktura pro budoucí 

přeměnu objektu bývalé 

pily s komínem v byty. 

Pokračovala proto jednání 

s původním majitelem (li) 

a přípravy na odkoupení 

nezbytných zařízení a 

nemovitostí. Z těchto 

realizací lze zmínit koupi 

nově vybudovaného a zkolaudovaného (26. 3. 2019) vodovodu (SO 03) a splaškové kanalizace 

(SO 01) za 2 000 Kč od 

firmy Koreček. Dále se 

dotáhla s touto 

společností do konce 

koupě protáhlé parcely č. 

140/1 o výměře 2 935 m2, 

na níž vznikla okolní 

výstavbou nová ulice, 

která navázala na ulici 

K Pile a získala toto 

pojmenování. Projekt 

areálu bývalé pily si 

vyžádal nejen zasíťování, 

ale do této části 

pochopitelně nezasahuje 

obecní rozhlas a i veřejné osvětlení je postupně osazováno. Byla proto řešena otázka jak nejlépe 

tuto část a další špatně pokryté oblasti připojit na centrální rozhlas. Současná technika i s jádrem 

Obrázek 9: V pravé části nový bytový dům čp. 97 se světlou fasádou (vytvořen z původního 
hospodářského objektu), v pozadí uprostřed čekající průmyslový objekt s komínem na 
rekonstrukci a přeměnu v bytový dům a část staveniště rodinných domů v areálu bývalé pily 
(stav na počátku roku 2020, autor) 

Obrázek 8: Staveniště nových rodinných domů v areálu bývalé pily (stav na počátku roku 2020, 
autor) 
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(vysílací ústředna v čp. 8), i když jsou zastaralé, stále fungují. Začal být proto konzultován tzv. 

hybridní systém, který by kombinoval stávající techniku s moderním bezdrátovým rozhlasem. 

 

4. ŠKOLSTVÍ 

4.a Mateřská škola  

Školní pracovníci poskytovali péči v předškolním zařízení přibližně padesátce dětí ve dvou 

třídách v době od 6:45 do 16:00. Jako každý rok, i tento, doprovázela školní období spousta 

akcí, například v prosinci zavítal 

do školky Mikuláš a naděloval 

„andělským“ a „čertím“ dětem – 

nejmenší obyvatelé obce byli 

převlečeni za čerty a anděly. 

Z letošních interiérových úprav 

lze zmínit zásah do obložení ve 

dvou místnostech, obklady sice 

nebyly na hraně či za hranou 

životnosti, ale některé se začaly 

oddělovat od nosného média. 

Pro zajímavost na to bylo 

vydáno celkem necelých 40 000 Kč. 

Kromě dětského hřiště v areálu zařízení mají nejmenší k dispozici oplocená hřiště u centrálního 

hřiště u autokempu a u obchodu v Nerudově ulici. Z venkovního vybavení pro děti, které bylo 

odsouhlaseno v letošním roce, lze zmínit pořízení kreslící tabule s počítadlem od firmy 

Monotrend za více jak 18 000 Kč. Počítání zábavnou formou v tomto podání je určeno dětem 

již od 2–14 let. Konstrukce je vyrobena z oceli, která je ukotvena v zemi v betonových patkách. 

Posuvné komponenty jsou vyrobeny z makromolekulárního plastu. 

 

4.b Základní škola 

Obrázek 10: Smrtku hodily děti do vod Opatovického kanálu z ocelového 
mostku spojujícího zastavěnou část s polnostmi v Telčinský a lesy Výrov 
(www.ms.obecbrehy, staženo 20. 11. 2019) 
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Letošní rok byl rokem slavnostním, jelikož proběhly oslavy a vzpomínkové akce v souvislosti 

výročí založení, výstavby a otevření prvního školního zařízení na Výrově. V této souvislosti 

zavzpomínal bývalý dlouhodobý starosta obce, Petr Morávek, na období svých prvních školou 

povinných let. Když nastoupil k zápisu, psal se rok 1960: „… první třída byla vybavena ještě 

starými lavicemi z tvrdého dřeva. Lavice a pracovní deska byly společné vždy pro dva a 

pomyslný předěl tvořily dva důlky pro kalamáře uprostřed předního okraje mírně šikmé 

pracovní desky. Na horním okraji byly dva žlábky pro násadky, pera a tužky. Podlaha třídy byla 

z hrubých širokých prken …“ Celý text v Břežanu, č. 1, květen 2019. Takovéto podobné školní 

lavice včetně kalamářů, nashromážděné historické snímky byly vystaveny i v rámci samotných 

oslav 11. května. Parkoviště mezi hostincem Na Cikánce a bývalou hospodářskou budovou mlýna 

bylo do posledního místa zaplněno, rovněž ulice u myslivny a samozřejmě u školy stála spousta aut, z 

nichž mířili účastníci ke škole. Pro ně byla připravena prohlídka budovy, občerstvení, almanach, 

prospekty, děti získaly čepice a hrnky s logem. Děti před školou předvedly představení ve stylu 

„zahradní slavnosti“ a violového partu se ujal Štěpán Kvoch ze ZUŠ Přelouč. 

 

 

 

 

 

 

 

Obrázek 12: Pamětnice zavzpomínala na školní léta 
(www.zsbrehy.cz, staženo 20. 11. 2019) 

Obrázek 11: Žáci si připravili na slavnostní den vystoupení ve stylu zahradní slavnosti 
(www.zsbrehy.cz, staženo 20. 11. 2019) 
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Školní výuku doplnily během roku rozšiřující programy. Končící rok 2018/2019 se nesl v duchu 

představení pořádané školáky – zahradní slavnost, tentokrát s tématikou zvířátek. Tzv. spaní ve 

škole přineslo dvoudenní bohatý program, jednoho říjnového čtvrtka si děti přinesly do školy 

věci na přenocování, po dvou vyučovacích hodinách školní tým zamířil do Živanic na promítání 

dokumentu o dvou státech USA. Odpoledne proběhlo netradičně na písečné pláži v kempu, na 

ohni děti vařily polévky v kotlíkách. Druhý den po rozcvičce bylo na pořadu dne plavání.   

  

 

Na sv. Martina přišli předškoláci do školy a prvňáci jim připravili představení i o tomto jednom 

z nejznámějších a nejoblíbenějších svatých v Římskokatolické církvi, rovněž pro ně byly 

připraveny dílničky. 6. prosince vycestovaly děti s pedagogickým týmem na již 20. ročník 

Turnaje ve vánočním šplhu konaného v ZŠ Řečany nad Labem. Soutěžilo na 193 dětí z 1.–5. 

tříd okolních základních škol. Mezi zpestření patřila návštěva Mikuláše s družinou a 

reprezentanta Národního hřebčína Kladruby nad Labem – juniora Jiřího Nesvačila, který 

povyprávěl nejen o svých zkušenostech z nejednoho vítězství ve dvoj-čtyřspřežení se 

starokladrubskými bělouši. Nakonec byla většina spokojená a šťastná. 

Obrázek 14: Mezi netradiční zpestření školního dne patřily 
polévky v kotlíkách na pláži v kempu (www.zsbrehy.cz, staženo 
28. 12. 2019) 

Obrázek 13: Děti z místní ZŠ vyvařovaly na písčité pláži 
(www.zsbrehy.cz, staženo 28. 12. 2019) 
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O prázdninách proběhly nezbytné 

úpravy interiérů, které nelze nebo není 

vhodné provést během školního roku. 

Pan Danihelka provedl například 

v patře ve dvou třídách rekonstrukci 

elektroinstalace, dokonce zde usadil 

nový rozvaděč, i v kuchyni. Revize 

provedl pan Jančula a zednické 

zapracování pan Ziegler. Na tyto 

úpravy padlo celkem více jak 120 000 

Kč.  

 

 

 

5. KULTURA, SPORT, VOLBY, … A OSTATNÍ ZÁLEŽITOSTI 

Během roku se konaly běžné akce pod záštitou obce i s přispěním kraje, organizací i 

jednotlivců. Pod záštitou tenisového klubu se např. konal tradiční turnaj jednotlivců, ve kterém 

uspěl Tomáš Čepčář, druhý skončil Petr Komenda a jako třetí Robert Novák. V turnaji 4 her 

zvítězil Zdeněk Forgáč s Lukášem Gamperem, stříbrnou příčku obsadili Petr Lhota a Jan Krejzl, 

jako třetí skončili Tomáš Čepčář a Radek Řehák. Rovněž byl uspořádán již 7. ročník běhu 

kolem Buňkova v osmi kategoriích. Čelní představitelé obce rovněž slavnostně přivítali nové 

občánky.  

5.a Leden 

 V prvním letošním autokempovém setkání představil dobrodruh Libor Turek 

přednáškou s projekcí 38 dnů dlouhou cestu po „ráji na Zemi“, tedy na svých 

fotografiích představil Havajské ostrovy (ostrovy Oahu, Big Island, Maui …), bloudění 

mezi rozžhavenou lávou aktivní sopky – Kilauei, pohádkové pláže … 

 Tříkrálovou sbírku v obci zajistily: Charita Přelouč, SDH Břehy a ZŠ Břehy, 

s koledováním tedy pomáhaly děti a dospělí ze Břehů. Podařilo se vybrat 17 748 Kč. 

Obrázek 15: V září nastoupilo 14 nových dětí do první třídy 
(www.zsbrehy.cz, staženo 24. 12. 2019) 
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5.b Únor 

 V restauraci v kempu v rámci pravidelných středečních setkání vystoupila a vyprávěla 

o osudových mužích Boženy Němcové (aneb Dopisy přátelství a Lásky Boženy 

Němcové) spisovatelka Martina Bittnerová. Vše ohledně Němcové je jejím oblíbeným 

tématem, jelikož o problematice (zvláště při výročích) referuje pravidelně. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 Moped klub Břehy uspořádal 16. února v restauraci Cikánka ples ve stylu první 

republiky. Období se odrazilo i do stylu oblékání, návštěvníci přišli v oblecích typických 

pro 20.–30. léta. Nechyběla tombola, mezi doprovodnými zábavnými soutěžemi se ujaly 

závody na koloběžkách, výměna duší kol. 

 

Obrázek 18: I obsluha sloužila hostům v úborech s nádechem dob 
minulých (https://m.facebook.com, 18. 11. 2019) Obrázek 17: Doprovodná zábava pobavila, zde například jízda na 

koloběžkách (https://m.facebook.com, 18. 11. 2019) 

Obrázek 16: Božena Němcová je oblíbeným tématem Martiny Bittnerové a o 
problematice popovídala i v autokempu (https://martinabittnerova.cz, 26. 1. 2012) 
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 Třiatřicátý ročník Zimní hokejbalové ligy proměnil ve svůj triumf tým Rockets, když 

ve finálové sérii 

v nekonečném sobotním dni 

porazil Beer Stars Břehy. 

První duel nebyl překvapivě 

vyrovnaný a břežští 

hokejbalisté v něm uspěli 

v poměru 6:0. V první 

třetině padl pouze jeden gól, 

ale ve třetí třetině spadlo do 

sítě soupeře hned pět míčků 

(celkem: Paukrt 2x branky, 

Čížek, Ma. Drápalík, Král, 

Pospíšil). O něco 

vyrovnanější jsou statistiky 

zásahů brankářů (10:15) a zvláště vyloučení (2:3). Druhý zápas měl již vyrovnanější 

průběh, padly jen tři branky a z toho dvě do sítě Beer Stars. Za Břehy si připsal gól 

Macenauer. Ale brankář „raket“ měl více zákroků (18), brankář Stars musel zasáhnout 

jen 8x. Rockets si nakonec vynutily rozhodující zápas, ten se protáhl, a finále bylo, jak 

se patří, se vším všudy. Gól v základní části ani prodloužení nepadl a musely rozhodnout 

nájezdy. Rozhodující nájezd proměnil Slanina a „rakety“ mohly slavit titul; Břehy 

získaly první kov a to stříbrný. Pro zajímavost třetí skončil Devils a čtvrtá byla Kenya. 

Finálová sestava Beer Stars Břehy: Sedmák, Brykner – T. Vlk, L. Vlk, Mi. Drápalík, 

Ma. Drápalík, Pospíšil, Čížek, Klička, Paukrt, Macenauer, Drbohlav, Ziegler, Král, 

Pilař, Kopřiva.    

5.c Březen 

 I v tomto měsíci přišla do restaurace v kempu spisovatelka, tentokrát Jarmila 

Mandžuková popovídala o sebeléčebných metodách, kterým se dlouhodobě věnuje. Dle 

ní jednoduché metody poskytují širokou škálu pozitivních účinků, nejen k získání lepší 

duševní pohody a vitality, ale k odstranění zdravotních potíží a zlepšení činnosti 

některých orgánů.  

Obrázek 19: Hráči Beer Stars v akci (https://www.denik.cz, staženo 15. 
11. 2019) 
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 I letos se obec přihlásila do tentokrát dvacátého prvního ročníku soutěže Zlatý erb o 

nejlepší webové stránky a elektronické služby měst a obcí. Zapojily se obce, města 

z celé ČR a všechny kraje. Do soutěže bylo přihlášeno celkem 363 projektů a z toho 14 

projektů připadalo na Pardubický kraj. Břehy se umístily v kategorii nejlepší webové 

stránky obce na třetím místě za vítěznou Rohoznicí a Pustou Kamenicí. Pro zajímavost 

na webových stránkách obce Břehy se lze vyjádřit i například k termínu připravovaných 

akcí, součástí je rovněž kalendář akcí. 

 Ke konci měsíce se konalo třídenní otevřené Mezinárodní Mistrovství ČR v silovém 

trojboji a dřepu pořádané SPARTAKem Powerlifting Trutnov. Do Trutnova se sjelo 

201 soutěžících a sledovanost se vyšplhala na 1 662 diváků. Za Sport Břehy se na 

druhém místě v kategorii dorostenky RAW umístila Skalová Dagmar (2002) s výkony 

105 kg v dřepu (národní rekord), 55 kg v benchpressu (národní rekord) a v mrtvém tahu 

zvládla 110 kg. O příčku níže ale v kategorii ženy RAW skončila Helena Erbanová 

(1983), která zvládla dřepnout s 130 kg, na lavici vytlačila 72,5 kg a ze země zvedla 

rovných 160 kg. V kategorii juniorky RAW bojovala Nela Zelenáková (1998) a 

v trojboji (215 kg) obsadila čtvrtou příčku (80 kg ve dřepu, 40 kg v benchpressu a 

v mrtvém tahu 95 kg). V početné skupině dorostenci RAW (33 soutěžících, pro 

zajímavost dva Ukrajinci) nastoupil Ondřej Kasal (1999) s výkony 190 kg v dřepu, 110 

kg v benchpressu a v mrtvém tahu potáhnul 232,5 kg a celkově skončil na 13. místě. 

Osmnáctý Tomáš Bažant (1997) v kategorii junioři RAW předvedl v benchpressu 80 

kg, ve dřepu 182,5 a v mrtvém tahu 180 kg. Muže RAW (nejpočetnější zastoupení – 52 

soutěžících) zastoupil Jiří Růt (1988), dřepnul s 122,5 kg, na lavici vytlačil 90 kg a 

mrtvým tahem zvládnul 167,5 kg. Obsadil 32. místo. V kategorii muži masters RAW 

nastoupili hned dva sportovci ze Sportu Břehy. Nejlépe se umístil (13.) Martin Kolodžej 

(1973) – ve dřepu 230 kg, 130 kg benchpress a 240 kg mrtvý tah. Jen o tři pozice níže 

skončil Pavel Erban (1952) – 130 kg ve dřepu, 82,5 kg v benchpressu (národní rekord) 

a v mrtvém tahu 145 kg.     

 

5.d Duben 

 Do sálu restaurace v autokempu zavítal místní rodák Miloš Vaněček. Bývalý 

kriminalista a policejní historik popovídal převážně staršímu publiku o tématu pana rady 

Vacátka a jeho hříšných lidí. Vaněček si vyzkoušel práci běžného policisty, vyšetřoval 
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vraždy a rozkrýval drogové gangy, ale vždycky ho zajímalo, jak to dělali předkové 

v minulosti. Jako jeden ze vzorů vnímá právě Jiřího Vaňáska alias radu Vacátka. Narazil 

na něj díky drogové problematice, při pátrání o problematice v národním archivu natrefil 

na výroční zprávy z roku 1930 a tam byl podpis Vaňásek … 

 V restauraci autokempu se konal 13. ročník Zemědělského poháru v křížovém mariáši, 

od 9 hodin do odpoledne se hrálo ve čtyřech kolech dle rozlosování a pravidel soutěže 

(kromě fleku i stovky se hrál i betl a durch). Kromě místních se zapojilo i necelých 

padesát hráčů z různých koutů ČR (i Praha, Žďár nad Sázavou). Zajímavé ceny poskytla 

obec, zejména zemědělské podniky a další. Na prvním místě se umístil Václav Dittrich 

z okresu Kolín, na druhé příčce skončil Jindřich Novák z Prahy a bronz obsadil Miroslav 

Drahný z Pardubic. Místní se umístili od třetí desítky níže.  

 Poslední dubnovou sobotu se uskutečnilo na hřišti u autokempu celostátní Setkání 

hasičských přípravek, celkem se sjelo 11 kolektivů z různých koutů ČR, přijel tým i 

z Domažlic. Záštitu nad celou akcí převzal starosta Krajského sdružení hasičů 

Pardubického kraje Josef Bidmon, který nechyběl v zahajovacím slavnostním průvodu 

s představiteli Okresního sdružení hasičů, se zástupci krajské odborové rady mládeže i 

senátorem Miroslavem Antlem a senátorkou Miluší Horskou. Následovala taneční 

ukázka břežských hasiček a kolektivy předváděly své ukázky, nejrůznější scénky. 

Nakonec byly odměněny medailemi, pamětním listem se základem v podobě erbu obce 

Břehy a plaketou i dalšími cenami. V celodenní doplňkové soutěži Železné hasičátko 

děti jako jednotlivci běžely s maketou dýchacího přístroje, smotávaly hadici, 

překonávaly břevno, natahovaly hadici s proudnicí, paličkou posunovaly dřevěný 

špalík, proběhly překážkovou dráhu z pneumatik a další. Účastníci získali odznáček této 

doplňkové soutěže.    
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 V rámci republikové akce ukliďme Česko se břežáci v půlce měsíce vydali s kárkami a 

pytli hlavním tahem ke Slavíkovým ostrovům. Už příkopy ze Břehů směrem k Semínu 

daly účastníkům zabrat, krom běžného foremného odpadu se našly i části nábytku a 

třeba i cestovní kufr. 

 Ke konci měsíce ovládl Břehy duatlonový závod, který je považován za otvírák 

sportovní sezóny. Opět se sjeli začátečníci, ale také elitní sportovci, kteří se utkali na 

závodu s distancemi 6.6 – 24 – 3.3 km. V letošním ročníku došlo ke zkvalitnění měření 

časů, organizátoři si podali ruku s profesionální časoměřičskou společností IronTime.cz. 

Jedná se o tzv. čipovou časomíru, společnost registruje závodníky on-line, měří časy 

závodníků pomocí čipu a výsledky zveřejňuje na internetu. Výsledky (první čtyři 

pozice) jsou níže v tabulce, turnaj ovládli muži z Triexpert Milt Racing Team. 

Jméno Klub Kategorie Čas 

Karel Zadák Triexpert Milt 

Racing Team 

Muž 40–49 1:09:19.21 

František Schoval Triexpert Milt 

Racing Team 

Muž 16–39 1:11:52.01 

Lukáš Pazdera CSG TRI Team Muž 16–39 1:12:38.89 

Václav Holub Velosport Valenta 

Scott 

Muž 16–39 1:13:01.87 

 

Obrázek 20: Tým mladých hasičů ze Břehů (https://chj-
prelouc.rajce.idnes.cz, 15. 1. 2020) 

Obrázek 21: Jednotlivé týmy při závěrečném ceremoniálu (https://chj-
prelouc.rajce.idnes.cz, 15. 1. 2020) 
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5.e Květen 

 Začátkem května se konalo zasedání okrskové volební komise na obecním úřadě, které 

předcházelo méně oblíbeným volbám do Evropského parlamentu. Ty se konaly 24. a 

25. května tradičně v místní Sokolovně. Celkem se zaregistrovalo na 39 stran. V obci 

Břehy odvolilo 268 voličů z celkových 843 možných, volební účast tedy dosáhla 

31,79%  a platných hlasů bylo 99,25% (dva neplatné hlasy). Výsledky pro Břehy jsou 

uvedeny níže. 

 

Klub angažovaných nestraníků
Strana nezávislosti
CESTA ODPOVĚDNÉ SPOLEČNOSTI
Národní socialisté
ODS
ANO, vytrollíme europarlament
ČSSD
Romská demokratická strana
KSČM
DSSS a NF
SPR-Republ. Str. Čsl. M. Sládka
Koalice Rozumní, ND
Volte Pr. Blok www.cibulka.net
NE-VOLIM.CZ
Pro Česko
Vědci pro ČR
ČSNS, Patrioti ČR
JSI PRO? Jist. Solid. In. Pro bud.
PRO Zdraví a Sport
Moravské zemské hnutí
Česká Suverenita
TVŮJ KANDIDÁT
HLAS
Koalice Svobodní, RČ
STAN, TOP 09
Česká pirátská strana
SPD
ALIANCE NÁRODNÍCH SIL
ANO 2011
Agrární demokratická strana
Moravané
PRVNÍ REPUBLIKA
Demokratická strana zelených
BEZPEČNOST, ODPOVĚDNOST, SOLID.
Koalice Soukromníci, NEZ
Evropa společně
KONZERVATIVNÍ ALTERNATIVA
KDU-ČSL
Alternativa pro Česk. Rep. 2017
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5.f Červen 

 Ke konci května a počátkem června za slunečného počasí využili autokemp při svém 

putování majitelé a přátelé amerických vozidel i motorek, a historicky první tzv. 

Hillbillies party uspořádala primárně parta tří nadšenců starých amerických aut (každý 

má doma několik kousků ze šedesátých let až po užitková auta). Pro zajímavost lze 

uvést, že každý z nadšenců bydlí v jiném koutě ČR, a při hledání vhodného místa bylo 

jedinou podmínkou, aby to měli všichni zhruba stejně daleko. Jako vhodný vyšel 

Pardubický kraj, ale po obhlídkách mnoha autokempů se vždy našel nějaký problém, a 

nakonec jako vhodný se ukázal být ten poslední v seznamu – břežský. Do areálu dorazilo 

na cca 500 návštěvníků. Cadillacky, pontiacky, chevrolety, dodge a další byly v počtu 

113 kusů zaparkovány porůznu pod stromy. Na pláži kousek od rybníka vzniklo malé 

podium, nejen pro gastronomické služby posloužil typický žlutý americký autobus. 

Z hrajících kapel lze zmínit G' runs n 'Roses, The Beautifulls, Screwballs, Svatá voda, 

The Hillbillies, Redneck Roadkill.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 V Třebosicích se utkali muži, ženy i děti již ve třetím ročníku hasičského silového 

víceboje. Závody jsou známé pod zkratkou TFA (Toughest Firefighter Alive, volně 

přeloženo – nejtvrdší hasič přežívá). Děti soutěžily 8. června na hřišti u třebosického 

obecního úřadu od 13 hod a dospělí si dali noční závody od 19 hod, a to v kategoriích 

Juniorky ženy (15–17 let), Ženy (35+), Ženy (18–34 let), Junioři muži (15–17 let), Muži 

(35+), Muži (18–34 let) a Masters. Hasiči v plným zásahovým oděvu (např. kabát 

zapnutý do horní úrovně, pracovní polohovací pás s karabinou, přilba, rukavice, pevná 

Obrázek 22: Nadšenci amerických vozů své miláčky zaparkovali i v blízkosti tiché vody 
Buňkova (www.rockabilly.cz, 24. 1. 2020) 



29 
 

obuv a izolační dýchací přístroje – předepsaná výstroj se dle kategorie různí*) plní dle 

kategorie na trase různé úkoly, např. pracují s proudnicemi, překonávají bariéry, tahají 

pneumatiky, prolézají tunelem či bouchají palicí. V kategorii starší děti uspěl David 

Jiřiště, který za perfektní výkon získal zlato. V kategorii mladších uspěla Adriana 

Danihelková, která obsadila 3. místo. Davidu Danihelkovi uniklo zlato v kategorii 

přípravky. Za dospělé vybojovala druhé místo Kateřina Dočekalová a třetí místo 

Monika Nováková. Marcel Novák obsadil 6. místo.  

* pro zajímavost v této souvislosti lze uvést, že obec Břehy rozhodla o zakoupení šesti 

zásahových kabátů Patriot Elite, kalhot stejného typu a obuvy Haix firepro do majetku hasičů 

Břehy, a získala na to i programově účelovou dotaci od Pardubického kraje do výše 70% 

celkové ceny, rovněž na podnět Marcela Nováka byl schválen nákup 3 kusů zásahových 

certifikovaných obleků Trigoma Hyrax za cenu 12 000 Kč / kus od letiště – EAST BOHEMIAN 

AIRPORT 

 Hasičky vytvořily tým a zúčastnily se čtvrtého ročníku hasičsko-gulášového klání v obci 

Kostěnice. Obsadily druhé místo. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obrázek 23: Břežské hasičky vyvařily v Kostěnicích 
druhé místo (https://m.facebook.com/hasici.brehy, 
staženo 15. 11. 2019) 
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 V polovině měsíce se konaly v Brně 8. Evropské hry handicapované mládeže Emil 

Open. Přes 500 dětí ze 17 evropských zemí se utkalo v atletice, plavání či stolním tenise, 

novinkou byl například slalom na vozíčku. Ze Břehů přijelo 5 dětí; Veronika Němcová 

v běhu na 50 m získala zlatou medaili (čas 8:46), Bartoloměj Tesař obsadil 4. místo 

v běhu na 50 m (čas 9:29) a zlatou medaili v běhu na 100 m (čas 18:27). Rovněž zlatou 

medaili získal Oldřich Vítek, ale v běhu na 400 m (čas 1:16,91). Tomáš Čermák obsadil 

v kategorii plavání na 100 m páté místo (čas 2:37,44) a Lucie Věrnáková ve stolním 

tenisovém turnaji jednotlivců 9. místo. 

 I v tomto roce pokračoval boj dotčených obcí a města Přelouče proti těžbě štěrkopísku 

v Lohenicích, obyvatelé ze Spolku obcí a občanů proti těžbě štěrkopísku v ohrožené 

lokalitě symbolicky otevřeli novou naučnou stezku o délce více než 4 km, kterou 

vytvořili ve volném čase. Akce proběhla za účasti médií, starostů obcí Břehy, Živanic, 

městečka Lázně Bohdaneč, i města Přelouče a dalších. Finančním darem přispěly 

dotčené obce. Stezka přibližuje přírodní zajímavosti, například přibližuje zde žijící 

zvířata (čáp černý, dudek chocholatý, ledňáček …) a zástupce flory v celkovém počtu 

21 kusů, rovněž seznamuje s plánem těžařů (ohroženo je až 116 ha lesa). To vše je 

vsazeno na pěti informačních panelech. Krok těžební společnosti České štěrkopísky 

spočíval v zaslání posuzovací studie EIA na Ministerstvo životního prostředí, ale 

společnost ji musí přepracovat na základě reakcí lidí v podobě více než dvou tisíc 

připomínek. Dá se očekávat pro utlumení kritiky k těžbě návrh těžební společnosti na 

zmenšení těžebního území. O aktivity kolem těžby písku se zajímal i hejtman 

Pardubického kraje Martin Netolický, který byl seznámen s podrobnostmi i negativním 

postojem, a přislíbil dotčeným obcím pomoc. K těžbě vydaly doposud souhlasná 

stanoviska: Ministerstvo životního prostředí, průmyslu a obchodu, Báňský úřad, těžař a 

několik jednotlivců. Těmto (nějakým způsobem) podporovatelům nahrává nedostatek 

této strategické suroviny. Pouště se sice neustále rozšiřují a písku tam leží velké 

množství, ale ve stavebnictví je bez úprav nepoužitelný. Zrníčka jsou totiž hladká a 

nenaváží se proto na cement. 
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5.h Srpen 

 Stadion cup se konal za nepříliš vydařeného počasí. Jezdci na svých strojích vyrazili od 

Sokolovny podél hranice autokempu směrem k hlavní silnici Živanice–Přelouč, u 

hostince Na Křižovatce se stočili k areálu bývalé pily a pokračovali polní cestou 

k sádkám, u výpusti rybníka Buňkov zahnuli k objektu rybářů a mířili do cíle podél 

oplocení autokempu. 

Akce tedy nezasahuje 

do katastru jiné obce. 

Mezi doprovodný 

program sobotního 

dne se zařadil průjezd 

a výstava 

historických a 

unikátních i 

jednostopých vozidel, 

mimo jiné se 

představila Škoda 

440 Spartak/Octavia, 

Obrázek 26: Pavel Vik předvádí část svého vystoupení, točení se na místě 
(www.pavelvik.cz, 20. 11. 2019) 

Obrázek 25: Na slavnostní otevření naučné stezky se přijela podívat i 
starostka Přelouče Irena Burešová (www.mestoprelouc.cz, 2. 1. 2020) 

Obrázek 24: Představitelé okolních obcí přestřihli symbolicky i pásku 
(www.mestoprelouc.cz, 2. 1. 2020) 

http://www.mestoprelouc.cz/
http://www.mestoprelouc.cz/
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110R. Svoji až ohnivou šou předvedl na asfaltu před Sokolovnou motokaskadér a 

stuntrider Pavel „Max“ Vik, stání na motorce za jízdy, točení se na místě a dalšími triky 

bavil přihlížející. Ve večerních hodinách se pozornost davu lidí sahajícího až k oplocení 

pergoly obrátila k vystoupení kapely Kyvadlo.  Už v předvečer mopedů zahrály kapely 

pardubická Není zač! a chlumecká Alchymie. 

 

  

5.ch Září 

 Vítězem a nositelem v pořadí již pětadvacátého titulu „Vesnice roku“ se stala obec 

Lipová z Ústeckého kraje, druhé místo získala obec Ratiboř ze Zlínského kraje. 

Výsledky byly vyhlášeny v Luhačovicích 14. září, celkem bylo přihlášeno 205 obcí. Na 

krajské úrovni v rámci Pardubického kraje zlatou stuhu a finanční odměnu získala obec 

Lozice. Nutno podotknout, že se v kraji přihlásilo 17 obcí (Břehy, Cerekvice nad 

Loučnou, Dobříkov, Hradec nad Svitavou, Chvojenec, Janov, Jenišovice, Koclířov, 

Kočí, Krásné, Lozice, Radiměř, Studnice, Suchá Lhota, Trhová Kamenice, Vendolí a 

Vyšehněvice). Komise již na konci května a začátkem června navštívila všechny obce 

a dle jasně daných pravidel je hodnotila v čase dvou hodin například v oblasti 

společenský život, podnikání včetně spolupráce obce se zemědělským nebo lesnickým 

subjektem aj. Slavnostní předání stuh a finančních odměn se uskutečnilo v krajské 

vítězné obci 11. srpna, byly předány i diplomy za dílčí úspěchy. Břehy získaly diplom 

Obrázek 28: Na startu hlavního závodu ... 
(https://janasandova323.rajce.idnes.cz, staženo 25. 12. 2019) 

Obrázek 27: ... a na stupni vítězů (https://janasandova323.rajce.idnes.cz, 
staženo 25. 12. 2019) 
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(podepsaný hejtmanem Pardubického kraje Martinem Netolickým a předsedkyní 

krajského kola Ilonou Severovou) za podporu služeb občanské vybavenosti a finanční 

odměnu 10 000 Kč.    

5.i Říjen 

 O víkendu 4.–6. uspořádala 

přeloučská organizace Překážkáč 

v autokempu i mimo něj překážkové 

závody zacílené na komplexní 

zatížení jedinců. Na účastníky ve 

všech věkových kategorií a 

rozdělených do soutěžních týmů a do 

třech závodů, čekaly rozmanité 

překážky (hod dřevěnou paličkou na 

cíl, plazení pod lanovým polem, 

přelézání dřevěné stěny …), které 

museli zdolat. Dětský závod 

zahrnoval alespoň 10 překážek, malý 

alespoň 20 překážek a velký závod alespoň 30 překážek. Panovalo deštivé počasí, ale 

trať byla dobře značená, a účastníci byli spokojení. V neděli byla sice po ránu zima, ale 

zato svítilo sluníčko. 

 19. 10. byly u hostince Na Cikánce ale i Opatovického kanálu Na Novině k vidění kánoe 

a hemžilo se to tu vodáky, včetně těch nejmenších. Proběhlo každoroční uzavření 

vodácké sezóny spojené se zamykáním řeky vodníkem Čochtanem. Splutí z Bohdanče 

do Semína v délce 15 km je vhodné i pro začátečníky. 

 O den později odstartoval týdenní silový turnaj v Nových Zámcích na Slovensku, GPC 

World Powerlifting Championship Slovakia. Sjelo se na 175 soutěžících (i z Argentiny), 

sledovanost živých přenosů se vyšplhala na přibližně 25 000 diváků. Byla skvělá 

atmosféra. Z dámského publika zastupovala Sport Břehy Helena Erbanová, která ve 

svých 36 letech dřepla s 150 kg, na lavici vytlačila 75 kg a mrtvým tahem zvedla 172,5 

kg. Nela Zelenáková (21 let) získala zlatou (dřep – 80 kg, bench – 40 a mrtvý tah – 110 

kg. To Martin Kolodžej dopadl ve svých 45 letech nejlépe, získal zlaté medaile a 

vytvořil rekordy (dřep 266 a 255 kg, benchpress 125 kg a mrtvý tah 235 kg). Zlatou 

Obrázek 29: I takto mohou vypadat ceny ... 
(https://m.facebook.com/prekazkac/, staženo 11. 12. 2019) 
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získal i Josef Mazač (43 let), který na lavici vytlačil 230 kg. Ondřej Kasal (20 let) 

dřepnul s 200 kg, na lavici vytlačil 112,5 kg a mrtvým tahem zvedl 230 kg. Petr Kutner 

(69 let) se prezentoval 150 kg ve dřepu, 75 kg v tlaku na lavici a 182,5 kg v mrtvém 

tahu. O dva roky mladší Pavel Erban dřepl s 125 kg, na lavici vytlačil 75 kg a mrtvým 

tahem zvedl 140 kg. Dále se účastnil ve svých 63 letech Jozef Gabrhel (dřep 140 kg, 

benchpress 100 kg a mrtvý tah 180 kg). 

5.j Listopad 

 I letos se konal oblíbený otevřený šachový turnaj pořádaný Sokolem v restauraci Na 

Křižovatce. Zaregistrovalo se celkem na 61 hráčů, někteří i ze spolků z Jihlavy a České 

Třebové. Vítězem se ovšem 

stal Novák Jiří z kolínských 

Sendražic, z TJ Sokol 

Sendražice z.s. se zúčastnilo 

letošního turnaje šest hráčů, 

pro klub se jednalo o repete, 

hráči se vydali do obce, kde 

se jim moc líbilo. Letos je 

nepotěšila absence piva, tak 

vzali za vděk alespoň 

sortimentu panáků. Turnaj skončil kolem čtvrté vydáváním cen, kterých bylo dostatek 

a dostalo se na každého. 

 Ke konci měsíce se vydali milovníci mrtvého tahu do sportovní haly u stadionu v malém 

městě Podivíně. Konalo se tam otevřené mezinárodní (přijeli tři závodníci ze Slovenska) 

mistrovství ČR v této silové disciplíně v typu soutěže RAW a EQ. Zastoupení 

v Podivíně měl i Sport Břehy v počtu čtyř účastníků. 

Jméno a příjmení Věková kategorie Váhová kategorie Typ soutěže 

Petr Kutner Masters IV (65–69 let) Do 82,5 kg EQ 

Ondřej Kasal Junioři (20–23 let) Do 100 kg RAW 

Nela Zelenáková Junioři (20–23 let) Do 60 kg RAW 

Pavlína Mládková Dorost I (13–16 let) Do 67,5 kg RAW 

   

 

Obrázek 30: Šachisté z rúzných koutů ČR se utkali v rámci pravidelného 
"Listopádí" (www.sendrazice.tym.cz, staženo 21. 12. 2019) 
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5.k Prosinec 

 I letos připravila obec pro občany kalendář, na rok 2020, v nákladu 450 kusů. 

 V posledním středečním – adventním – vystoupení se představily děti a učitelé ZUŠ 

Přelouč na besídce seniorů. 

 

 

6. OBYVATELSTVO 

Počet evidovaných obyvatel se blížil k polovině první stovky nového tisíce obyvatel, počet 

obyvatel k 1. 1. tedy činil 1 044. Z toho počet mužů a žen byl poměrně vyrovnaný, tedy 

v poměru 533:511. Věkový průměr byl 42,8 roků. Ženy se všeobecně dožívají vyššího věku, to 

platí i pro Břehy. Věkový průměr žen proto činil 44,5 roků a mužů 41,2 roků. Cizinců žilo 

v obci 25 (14 mužů a 11 žen), z toho mělo 12 lidí přechodný pobyt.  

 

 

 

 

 

 

 

Složení obyvatel v obci k 2019

Muži Ženy

Věkový průměr obyvatel v obci k 
2019

Muži Ženy
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7. POČASÍ 

Únor překvapil vysokými teplotami, zvláště ke konci měsíce padaly teplotní rekordy. 

Vypadalo to, jako kdyby bylo o dva měsíce později. V celkovém měřítku se jednalo opět o 

suchý rok. 

 

Graf 31: Grafické znázornění teploty vzduchu a porovnání s dlouhodobým normálem teplot (°C) v období 1981–2010 v 
Pardubickém kraji (2019); (hodnoty převzaty z http://portal.chmi.cz) 
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Graf 32: Grafické znázornění úhrnu srážek a porovnání s dlouhodobým srážkovým (mm) normálem v období 1981–2010 v 
Pardubickém kraji (2019); (hodnoty převzaty z http://portal.chmi.cz) 
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8. PAMĚŤ V KATASTRU OBCE BŘEHY, PROMĚNY V ČASE 

 

Obrázek 33: Vyznačení představených lokalit: 1 Klíčový most přes Labe na spojnici Břehy–Přelouč a 2 Jez u Výrovského 
mlýna (http://www.google/maps/, staženo 19. 1. 2018) 
  

 

1 Most Břehy–Přelouč 

První zvolený objekt nezapadá přímo do katastru obce Břehy, ale spočívá na jeho okraji. 

V souvislosti s výstavbou nového mostu na místě přesluhujícího mostu na spojnici Valy–Mělice 

byl ve zpravodajství zmíněn i nevyhovující stav dalších mostů v okrese – mezi nimi i most 

Přelouč–Břehy. Přeloučský most měl strategický význam již od počátků nejen pro Přelouč a 

Břehy, ale další i vzdálenější vesnice a městečka. Na přírodní překážce – Labi – vyrostl v místě 

dřívějšího přívozu umělý přechod dle novodobé literatury kolem roku 1500. V nejstarším 

období je most zmiňován pouze v souvislosti platebních povinností, z toho plyne problém 

s vizualizací, tak, jako u ostatních objektů v obci vyjma Výrovského mlýna. Most je zmiňován 

v souvislosti peněžních odvodů pardubické vrchnosti například v urbářích z první poloviny 16. 

století, dle urbáře sepisovaného v roce 1515 odváděli usedlíci ze Břehů Pernštejnům z mostu 8 

grošů ročně. Následující urbáře stanovily výši mýtného pro projíždějící formany, například 

povozník (ci) převážející pivo musel (li) zaplatit 1 groš. Dle urbáře z roku 1563 měli podruzi 

odvádět mýtné zvlášť, a to po půl groši za rok. 
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Dále po proudu Labe vzdouval hladinu vody jez, který umožnil odebrat část toku do náhonu 

pro alespoň jeden mlýn na levém břehu řeky. Opravy jezu, ničeného pravidelnými povodněmi, 

byly dle zápisů příliš nákladné. To platilo i pro klíčový most, trvalo ještě mnoho let, než byly 

obě stavby spojeny do jedné. Labe vystupovalo i 3x během roku ze břehů a devastovalo most 

údajně na původních základech první stavby, v roce 1839 tak musel být vystavěn nový dřevěný 

most na blíže nespecifikovaných zděných základech. Základ současného mostu s jezem a vodní 

elektrárnou byl vystavěn až v první polovině 20. století v těsné blízkosti původního díla, které 

rozebrali dělníci v polovině dvacátých let, tato skromnější stavba byla tvořena v základu 

kovovými nosníky usazenými na vyzděných pilířích. Nový objekt elektrárny se čtyřmi 

Francisovými turbínami spočinul na levém břehu, do provozu byl uveden v roce 1924. V roce 

2003 byly dvě turbíny nahrazeny Kaplanovými turbínami a výkon stanul na 2 340 kW.  

Most s jezem byl oficiálně dokončen v roce 1925 věhlasnou stavební firmou Müller a Kapsa, 

která patřila v první polovině 20. století k největším stavebním společnostem v Čechách. 

Mechanismy na ovládání jezů spočívají ve čtyřech věžích, které jsou součástí mostní 

konstrukce; tři věže jsou na povodní straně. Za zmínku stojí plavební komora a šířka mostu, 

která činí 6 m. Významnější rekonstrukci stavba prodělala až v první dekádě devadesátých let, 

kdy byla úplně uzavřena, a několik desítek metrů proti proudu od stavby vznikl most provizorní. 

Rekonstrukci mostu provedla v roce 1993 společnost Dopravní stavby Brno. Na prahu nového 

tisíciletí zesílily debaty o potřebě nového mostu, který by vyhovoval současným i budoucím 

potřebám. S otevřením dálnice u Hradce Králové začaly přibývat průjezdy těžkých nákladních 

aut a tím začalo přibývat prasklin. Majitel mostu – Správa a údržba silnic Pardubického kraje – 

si nechal vypracovat již v prvních letech nového tisíciletí zprávu, dle níž se začal prudce 

zhoršovat stav nosných prvků, most prosakoval a vykazoval spoustu trhlin. V roce 2019 došlo 

na základě prohlídky stavu mostu ke změně zatížitelnosti této konstrukce zanesením na 

dopravní značení, a tak zákaz vjezdu vozidel, jejichž okamžitá hmotnost přesahuje vyznačenou 

mez s údajem 25 t byl nahrazen zákazem zahrnujícím 19 t s dodatkovou tabulkou s nápisem 

„Jediné vozidlo … z původních 32 t na 24 t“. V době projektování samozřejmě konstruktéři 

nepočítali s budoucí možnou vytížeností komunikace nebo nebyla na pořadu dne. Byl by tedy 

potřeba nový most bez ohledu na splavnění Labe. Případnou výstavbou mostu nového by ale 

nebyl zpečetěn osud památkově chráněného mostu z dvacátých let. Lze ještě zmínit, že 

Ředitelství vodních cest plánuje v Přelouči, rovněž v Řečanech, Pardubicích a Kuněticích 

vybudovat přístaviště. 
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Obrázek 35: Novému mostu musel ustoupit most starý, dělníci v polovině dvacátých let 20. století rozebírají starou 
konstrukci na zděných pilířích (foto: TYČ, M.: Břehy: Historie a současnost obce v ohledu Opatovického kanálu a 
souvisejících vodních ploch a cest) 

Obrázek 34: Labský most s hydroelektrárnou (11. 3. 2019, autor) 
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2 Jez u mlýna 

I hladina Opatovického kanálu byla účelově vzdouvána na mnoha místech nejen pro potřeby 

hospodářství. Několik desítek metrů proti proudu od mlýna se nacházel jez, ke konci 18. století 

měl dle písemných pramenů dvě stavidla o šířce 1,1 m. Ochrannou funkci před přívalovou 

vodou plnilo jalové stavidlo šířky 1,1 m s jalovou svodnicí. Tím zmínky v nejstarším období 

prakticky končí. Mnohem častěji byly popisovány dřevěné vantroky přímo u mlýna. 

Kromě regulace průtoku před mlýnem umožňuje jez odebrat část toku mimo hlavní řečiště, 

součástí kameno-betonové hráze je i přivaděč tzv. „lesní haldy“. Nepravidelné kameny jsou 

v hrázi pečlivě vyspárovány. 

Obrázek 36: Jez u Výrovského mlýna (16. 3. 2019, autor) 
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Obrázek 37: Současný stav jezu u Výrovského mlýna, ke konci 18. století měl jinou koncepci (16. 3. 2019, autor) 


